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K přívalovým červencovým dešťům

Nedávné přívalové srážky zaplavily nejednu 
domácnost a způsobily poměrně mnoho škod. 
Pojďme se podívat po příčinách těchto lokál-
ních pohrom. Předně je nutné uvést, že za po-
slední dva měsíce spadlo poměrně hodně vel-
ké množství srážek, často velmi intenzivních. 
Jen v  červenci 167 mm, do 6. srpna 56 mm, 
což je velmi vysoké množství. Půda tedy byla 
a je nasycená vodou a její absorpční schopnost 
je téměř nulová. Jednotlivé přívalové deště 
s sebou přinesly vždy okolo 40 mm vody, což 
by samo o  sobě nemělo přinést záplavy, ale 
právě nasycenost půdy byla jednou z  příčin 
lokálních záplav.
Druhým důvodem je poloha obce a  někte-
rých domů v ní. Většinou utrpěly škody domy 
v nižších polohách, byť některé domy v Ko-
zím Rohu měly také zatopené sklepy. Hlavní 
nápor vody směřoval na část obce mezi čísly 
popisnými 21 a 74. Voda z lesa a z luk od lesa 
způsobila opakovaně nejvíce škod. Hlavní 
vodoteč od Chejlavy pobrala poměrně znač-
né množství vody, ta se do ní vešla a  škody 

působila až u čp. 74, díky nevhodně zbudo-
vaným propustkům, které ji nepobraly. Část 
vody, která se nedostala do  vodoteče tekla 
nakonec po louce a díky jejího sklonu přímo, 
terénní propadlinou, přes soukromé louky 
k obci. Příkop, kdysi vybagrovaný napříč lou-
kou, je bohužel zasypán a tak vodě nic nebrá-
nilo v proudění dolů, k jednotlivým domům. 
Dalším důvodem je skladba zemědělských 
ploch, oproti dřívějším pestrém systému ma-
lých políček, luk a mezí dnes jsou nad vsi obří 
louky, často s velmi utuženou zemí od těžké 
techniky. Navíc pole řepky nad obcí pod le-
sem situaci rozhodně nezlepšilo.
Dílem situaci ovlivnilo zasypání staré úvozo-
vé cesty od  transformátoru ke  Švejdům. Ta 
byla kdysi dalším svodnicí vody. 
Dá se shrnout, že důvodů, proč došlo k zápla-
vám je několik, hlavním ale je jistě nasycenost 
půdy vodou a  značné množství předchozích 
srážek. Např. cesta na  Landavu tzv. Průho-
nem se také změnila v řečiště, když ji zaplavila 
vodu z luk pod lesem nad Landavou.

Zpravodaj 
srpen 2021
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Možnost nápravy není jednoduchá. Správcem 
vodotečí je Povodí Vltavy a.s., louky mají růz-
né vlastníky. Obec nevlastní žádnou z nich, 
doba, kdy by přijel bagr a  vyhrabal strouhu 
napříč pozemky, bez souhlasu vlastníka, je 
pryč. Obec tedy vyčistí vlastní příkopy (byť 
v  nich nebyl, zřejmě problém), začali jsme 
jednání s  Povodím Vltava a.s. o  pročištění 
vodotečí, jednáme i s ŘSD a dále s vlastníky 
luk, zda by neumožnili vyhloubení příkopu 

napříč loukou, který by zastavil většinu vody 
a odvedl ji do propustku u čp. 74. Tam bude 
třeba zkapacitnit stávající vodoteč, aby se tam 
voda vešla. 
Tolik stručná zpráva, kdy po  30 letech bez 
větších dešťů, nás všechny množství spadlé 
vody, bohužel překvapilo.

Radek Keller 
místostarosta

ZamyšLení nad daLším roKem našeho ZastupiteLstva

Pomalu se blíží konec třetího roku doby, 
kdy jsme byli vůlí voličů zvoleni do  čela 
naší obce. Některé plány, které jsme měli, 
se nám podařilo splnit, některé se ukázaly 
jako nereálné, navíc se objevily nové věci, 
do kterých jsme se pustili a tak bychom po-
malu mohli bilancovat. Nechtěl bych však, 
abychom se však ohlíželi dozadu, ale spíše se 

podívali dopředu, co nás čeká, nebo by nás 
čekat mělo. 
Se zpožděním, ale nadále probíhají projekto-
vé práce na čističce odpadních vod a odpad-
ní kanalizaci v obci. Správní řízení o vydání 
územního souhlasu bylo dočasně přerušeno, 
aby projektant dodal další podklady pro vy-
dání územního rozhodnutí. Jakmile se tak 
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stane, nastane druhá fáze tedy podání žádosti 
o  vydání stavebního povolení s  tím, že by-
chom chtěli spojit fáze i pro výstavbu vodovo-
du, která by měla probíhat společně s výstav-
bou kanalizace. Zde jsme předpokládali, že 
se nám bude dařit lépe, avšak administrativní 
náročnost projektování, které nejsme schopni 
příliš ovlivnit, je bohužel značná. Každopád-
ně nehrozí, že by obec nedostala dotaci tak, 
jak dostávají jiné obce, neboť stát podporuje 
a i nadále bude podporovat výstavbu této in-
frastruktury. 
Za  důležité považujeme, aby obec udržela 
a  rozvinula chod základní a  mateřské školy, 
když je jejím zřizovatelem. V  tomto bodě 
mám za to, že se nám podařilo odvrátit nej-
horší, a to zánik základní školy. V součinnos-
ti s vedením školy se zvrátil nepříznivý vývoj 
a  postupně, byť pomalu, se daří naplňovat 
základní školu žáky. Domnívám se, že na to 
má vliv i  skutečnost, že škola má lepší záze-
mí, než měla, bylo vybudováno školní hřiště, 
fasáda dostala nový nátěr, vnitřky školy jsou 
téměř všechny opravené. Došlo také ke změ-
ně v pedagogickém sboru. Skutečnost, že se 

stabilizovala situace ve  škole, neznamená, že 
bychom měli vyhráno a  mám za  to, že by-
chom měli pokračovat v  nastolené cestě ne-
kompromisně dál. Mateřská škola nemá tako-
vé problémy, jako škola základní, naopak trpí 
nadbytkem zájemců, a tak musí některé, dle 
předem daných kritérií, vyřazovat. Velikost 
naši základní školy, která se ukazovala místy, 
jako nevýhodná, může být nakonec velkou 
výhodou, neboť znamená individuální pří-
stup k žákům, který si dnes rodiče velice cení. 
Proto plánujeme, pokud nám to finanční si-
tuace dovolí ještě vyměnit rozvody v prosto-
rách školy a školky, které jsou původní z roku 
1979. Jde o  nové odpady, prostory záchodů 
s cílem splnit přísné stávající normy. 
Dalším okruhem našeho zájmu byla a je obec-
ní hospoda. Zde došlo v průběhu času ke změ-
ně nájemce, snažili jsme se, vylepšit nájemci 
nájem tím, že jsme vybudovali novou dřevě-
nou velkou terasu při hospodě. Chceme ještě 
trochu „vylepšit“ budovu celé hospody a ne-
chali jsme si zpracovat vizualizaci od renomo-
vaných architektů. Díky pandemii koronavi-
ru, však byla hospoda poměrně dlouhou dobu 
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zavřená, nájemce měl problémy s původním 
záměrem, kdy chtěl vybudovat v  restauraci 
pizzerii a  tak pokud jde o  provoz hospody, 
nejsme v  zastupitelstvu spokojeni. Domlu-
vili jsme se s  nájemcem, že bude dodržovat 
pravidelnou otvírací dobu, aby postupně 
nalákal zákazníky, kteří si zvykli chodit 
na pivo bohužel jinam. O tom, zda se mu to 
povede či nepovede, rozhodne blízká budouc-
nost. Rozhodně máme za  to, že hospoda je 

na strategickém místě, kde může zaparkovat 
mnoho aut, je při mezinárodní silnici a tedy 
rozhodně potenciál má. Je teď jen na hostin-
ském, zda se mu podaří jej naplnit. Chceme 
také samozřejmě dále pokračovat v opravách 
a  zvelebování obecního majetku, jakož i  za-
počatých pracích v  okolí obce a  zejména, 
v kalamitami poničeném, obecním lese.

Vlastimil Štětina 
starosta obce 

příroda chýlavy a chejlavy

Každý z nás rád chodí do lesa Chýlavy, který 
naše vesnice obklopuje z východu. Snad i vět-
šina z nás ví, že se v tomto lese nachází hod-
ně zajímavých míst, kdy asi nejvíce chodíme 
na  Chocenickou velkou skálu (559 m n.m.), 
která je schovaná v  tomto lese nejblíže a  je 
tvořena jako většina okolních skalních útvarů 
buližníkem, který tvoří často mrazové sruby 
a  pod nimi balvanité sutě. Podobné tmavé 
skalní útvary najdeme i jinde v okolí Choce-
nic. Také nejvyšší bod Buková hora (651 m 
n.m.), který v  lese Chýlava najdeme a neda-
lekou vyhlídku Kámen (577 m n.m.) tvoří 
převážně buližník. Mimo tyto ekologicky 

chudé horniny v  Chýlavě najdeme i  bohatší 
šedozelené břidlice s vápencem. Příkladem je 
okolí Bukové hory i  v blízké přírodní rezer-
vaci (NPR) Chejlava. V  celém lese Chýlavě 
můžeme najít i metr hluboké prolákliny nebo 
naopak zídky, což je pozůstatek po  činnosti 
člověka, který zde od  středověku žil, hospo-
dařil a  také dobýval kyzové břidlice bohaté 
na železo. 
NPR Chejlava je součástí přírodního parku 
Buková hora - Chýlava a představuje původní 
bukový porost s  prastarými exempláři buků 
a  suťovými lesy a  hájovou květenou, která 
byla oficiálně chráněna již od roku 1933, ale 
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její ochrana začala už dříve v r. 1925. Rezer-
vace se nachází v katastrálním území Měcho-
lupy u Blovic v okrese Plzeň - jih a rozkládá se 
na ploše necelých 26 ha, přibližně v polovině 
spojnice mezi obcemi Měcholupy a  Ždírec, 
v nadmořské výšce 538 – 616 m n.m. Leží se-
verovýchodně od vrcholu Bukové hory v hor-
ní části svahu v místech, kde z hlavního cca 
severojižně probíhajícího hřebene, spadajícího 
do údolí řeky Úslavy, odbočuje východním až 
jihovýchodním směrem postranní hřeben. 
Z klimatického hlediska lze naši oblast hod-
notit jako mírně teplou s průměrnými roční-
mi teplotami v rozmezí 7 – 8 °C, s úhrnem 
srážek 550 - 600 mm.
V  rezervaci je chráněna jedna z  nejkrásněj-
ších bučin v  jihozápadních Čechách. V  této 
oblasti roste pralesovitý charakter lesa s pře-
vahou buku lesního a  dále tu rostou často 
javor klen, jasan ztepilý, lípa velkolistá, dub 
zimní a  jilm horský. Pod korunami listna-
tých stromů se daří také řadě typických bylin, 
především bažance vytrvalé, mařince vonné, 
brčálu barvínku, prvosence vyšší, kyčelnici 

cibulkonosné, česnáčku lékařskému, netý-
kavce nedůtklivé, vranímu oku i vzácnějšímu 
kokoříku přeslenitému a mnohokvětému, lý-
kovci vonnému, konvalince vonné, pstročku 
dvoulistému, náprstníku velkokvětému, lilii 
zlatohlávku atd. 
Tato květnatá bučina NPR Chejlava je bohatá 
i na  faunu, kdy při průzkumech bylo zjiště-
no 211 druhů živočichů. Rezervace ukrývá 
i  mnohé vzácnější druhy bezobratlých živo-
čichů jakou jsou pavouci plachetnatka pod-
zimní a  růžkatá. Staré padlé stromy před-
stavují vhodné prostředí pro život zejména 
hmyzu nebo suchozemských měkkýšů: že-
bernatěnka drobná, řasnatka nadmutá a  su-
dovka žebernatá. Z  obratlovců bychom na-
šli v  západní lužní části obojživelníky čolka 
horského a  kuňku žlutobřichou. Vzhledem 
k velkému počtu starých a vysokých stromů 
zaujímají v  rezervaci významné postavení 
ptáci hnízdící v jejich dutinách: holub doup-
ňák, datel černý a ořešník kropenatý a staví-
cí hnízda na  jejich větvích např. čáp černý. 
Najdeme zde i sovy kalouse ušatého, kulíška 
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nejmenšího, ale také výra velkého. Ze savců 
bychom tu mohli zahlédnout nejmenšího 
středoevropského rejska obecného a  naopak 
i velké jeleny evropské. 

Příroda lesa Chýlavy a  NPR Chejlava patří 
k  těm přechodným a  tím pádem i bohatým 
ekosystémům, protože se zde potkávají pohoří 
Brdy, Plánický hřeben a Šumava.

Mgr. Zbyněk Houdek

stručná zpráva o činnosti sdh chocenice

Letošní léto přineslo našemu sboru dobro-
volných hasičů bohužel hned několik zásahů, 
které většinou souvisely s  likvidací následků 
přívalových dešťů. Dne 8. července 2021 
jsme byli voláni k úklidu silnice 1/20 v pro-
storu mezi domy číslo popisné 66 a 74, kde 
přívalová voda zaplavila komunikaci štěrkem 
a  kamením, které stěžovaly, až znemožňo-
valy průjezd po komunikaci. Ihned poté, co 
jsme zprovoznili komunikaci, jsme byli voláni 
vlastníky nemovitostí, kterým natekla voda 
do  sklepů či garáží. Tak jsme čerpali vodu 
z garáže v čísle popisném 118, čísle popisném 
87 a dále jsme čerpali vodu ze sklepa v  čís-
lech popisných 66, 86, 89 a 100. Dne 12. čer-
vence 2021 jsme pak čerpali vodu ze sklepa 
v obchodě COOP v čísle popisném 16. Ještě 

před červencovými záplavami jsme byli dne 
15. června byli přivoláni k požáru osobního 
vozidla zn. Ford Fiesta přímo v obci Kotou-
sov, na místě již zasahovala jednotka z Blovic 
a  Nepomuka, po  uhašení vozu a  následné 
kontrole osob, které seděly v autě byl náš zá-
sah ukončen. 
Jednotlivých, shora uvedených zásahů, se 
účastnili členové SDH Chocenice- Dušan 
Hubert st., Jaroslav Hajšman starší, Jaroslav 
Hajšman mladší, Miroslav Štětina starší, 
Miroslav Štětina mladší, Michal Vlčnovský 
starší, Michal Vlčnovský mladší, Tomáš Vlč-
novský, Pavel Přibáň, Martin Černý, Zdeněk 
Matas mladší, Pavel Šůs, Ondřej Sazka a Zde-
něk Führich.

Zdeněk Führich 

vzpomínka marie Kašparové, rozené Kaiserové, na školní léta

Letos to bude 50 let, co jsem ukončila do-
cházku v  chocenické škole. V národní škole 
(dnes obecní úřad) byly dvě třídy. Takže do 1. 
ročníku jsem začala chodit v r. 1962 a bylo nás 
7 – 3 kluci a 4 holky. Ve  třídě společně se 3. 
ročníkem nás učila paní učitelka Marie Suko-
vá (23 dětí). Ředitelem školy byl Vratislav Kos. 
Vzpomínám si na příhodu, kdy si uč. Suková 
v zimě zlomila ruku. Na zástup přišel uč. Hra-
nička. Ten byl taky myslivec a potřeboval kr-
mit lesní zvěř, tak za něj do  školy „zaskočila“ 
jeho manželka.

31. 7. 1963 odešel do důchodu ředitel školy 
Vratislav Kos. V  Chocenicích učil od  1. 9. 
1921 – vyjma roků 1926 – 1930, kdy učil 
v  Jarově a  v Blovicích. Od  r. 1946 byl ředi-
telem.
2. ročník jsme absolvovali se 3. a 5. ročníkem 
a Bohumilou Huškovou (23 dětí). 1. třídu učila 
Marie Říhová (19 dětí). V kuchyni vařila vedou-
cí Marie Sládková a kuchařka Jaroslava Sedlic-
ká. O úklid se starala školnice Terezie Kellerová 
a  uklízečka Anežka Pelcrová. Ředitelem školy 
byl Josef Sýkora, který přišel ze Žinkov.
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3. ročník jsme byli spojeni s 2. a 4. ročníkem. 
19 dětí učila Bohumila Hušková. Začátkem 
r. 1964 se opravovala národní škola. Záchody 
byly na dvoře vlevo od budovy a místo obkla-
dů byly zdi natřené na černo. V přízemí byla 
malá a shnilá okna. Byla vyměněna všechna 
okna, postaveny splachovací záchody, nové 
podlahy, nové schodiště, školní dílna a nová 
břízolitová omítka. Během oprav byla jedna 
třída v  kulturáku (čp. 66) a  druhá v  hlavní 
budově ve třídě, přes kterou chodila jiná třída.
Ve  4. ročníku nás bylo 9. Přibyly k  nám 2 
děvčata a  byli jsme společně s  1. ročníkem. 
Marie Říhová se vrátila z  MD, ale 11. 10. 
1965 odešla do  Starého Plzence a  nastoupi-
la Jana Rodová, která měla celkem 17 dětí. 
Ve druhé třídě stále učila Bohumila Hušková 
a měla 14 dětí ve třech ročnících. Když jsme 
chodili do 5. třídy bylo v národní škole pouze 
26 dětí a to odpovídalo jedné třídě.
1.tř. – 4, 2.tř. – 8, 3.tř. – 3, 4.tř. – 2 a v 5. tř. 
nás bylo 9. Učitelka Rodová to ve  svých 23 
letech zvládala bravurně. Jednotřídku učila 
dva roky. Hušková odešla do Blovic. Uklízeč-
kou se stala Jana Divišová, školnicí Anežka 

Pelcrová a kuchařkou Marie Vydrová z Choc. 
Lhoty. Od  1. 2. 1967 byly volné soboty 1x 
za  14 dnů. 20. 2. téhož roku se konala vel-
ká oslava 100. narozenin Josefa Lišky. Do 6. 
ročníku jsme začali chodit v  hlavní budově 
(dnešní zámek). Přišly k  nám děti z  Jarova 
a z Měcholup a tak nás bylo 18 – 9 chlapců a 9 
dívek. Třídní učitelka se jmenovala Jana Voj-
tová. Od dubna propukla ve  škole epidemie 
příušnic a trvala do prázdnin. O prázdninách 
děti 6. a 7. ročníku stanovaly u Předenic, kam 
šly pěšky. S kým tam byly, to školní kronika 
neuvádí. V 7. ročníku nás bylo 20 – 11 hochů 
a 9 děvčat. Třídní učitelka opět Jana Vojtová. 
26. 8. 1969 zemřel Josef Liška nejstarší občan 
Chocenic. 8. ročník jsme v počtu 18 dětí ( 9 
hochů a 9 dívek) prožili s uč. Evou Hofma-
novou. Ředitelem byl Václav Šmucar. 25. 11. 
1969 napadlo hodně sněhu a zimní prázdniny 
byly 2x prodlouženy až do 19. 1. 1970. Oběd 
ve školní kuchyni byl zdražen na 3,50 Kč.
V 9. ročníku nás bylo 15 = 8 hochů a 7 děvčat 
s  třídní učitelkou Evou Hofmanovou, která 
učila chemii, tělocvik a  hudební výchovu. 
V  hlavní budově (na  2. stupni) tehdy ještě 
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učili: Rudolf Štrunc – matematiku, výtvar-
nou výchovu, rýsování a  pracovní vyučová-
ní, Vlasta Čadková – dějepis, fyziku, Jarmila 
Baněčková – občanskou výchovu a přírodo-
pis, Anna Broncová – češtinu, ruštinu a péči 
o dítě. Ředitelem byl Václav Šmucar, uklízeč-
ka Jana Divišová, školnice Anežka Pelcrová, 
kuchařka Marie Vydrová a  později Marie 
Šleisová z Jarova.

V prosinci 1970 byly dány dlaždice do kuchy-
ně. Na konci 9. ročníku jsme jeli na několika-
denní zájezd do severních Čech, NDR (Ně-
mecká demokratická republika) a při zpáteční 
cestě do  západočeských lázní. Tak vypadala 
školní docházka před 50 lety.

Marie Kašparová

nadCháZejíCí aKCe

�� 28. srpna- od  20 hod. pouťová zábava, 
k tanci hraje Víla Análka
�� 29. srpna- Poutní mše svatá, od 10.30 hod 
v Kapli Zjevení Panny Marie v Lurdech.

�� 9. září - schůze obecního zastupitelstva 
proběhne od 19 hod. v sále obecní hospo-
dy.

spoLečensKá KroniKa

jubilanti
Červenec 
Vavřínková Marie, Kotousov 1, 82 let
Vokáčová Jitka, Kotousov 2, 80 let 
Kydlíček Josef, Zhůř 110, 70 let
Srpen
Koudelková Jaroslava, Chocenice 31, 87 let
Syrový Jan, Ing., Chocenice 137, 86 let
Milotová Miloslava, Chocenice 69, 84 let
Šindelářová Milada, Chocenice 136, 70 let 
Září:
Strnadová Daniela, Chocenická Lhota 24, 81 
let

Žežulová Věra, Chocenice 70, 75 let
Chmelíková Hana, Chocenice 90, 70 let
Vanišová Jaroslava, Chocenice 50, 70 let
vzpomínka
Dne 11. května uplynulo 25 let od úmrtí na-
šeho tatínka Václava Kaisera z Chocenic čp. 
102.

Za vzpomínku děkují děti  
a vnoučata s rodinami.

Zemřelí
Srpen 2021
Zdeněk Šrámek, Chocenice 22
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